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Česká konference rektorů je znepokojena stavem financování
veřejných vysokých škol

19.2.2010, 21:00, pořad: Stalo se dnes

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Česká konference rektorů je znepokojena stavem financování veřejných vysokých škol. Další pokles financí by podle
rektorů mohlo ohrozit kvalitu vysokého školství v České republice. Rozpočet pro veřejné školství činí asi 24 miliard korun,
což je proti loňsku o více než dvě procenta méně. Ve vysílání Radiožurnálu teď vítám místopředsedu České konference
rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, profesora Václava Havlíčka. Dobrý večer.

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Dobrý večer všem.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pane profesore, stát by měl podle vás, podle konference rektorů, více investovat do vysokého školství. Co se stane,
pokud to neudělá?

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Tak samozřejmě vysoké školství se snaží být konkurenceschopné v celosvětovém měřítku, a pokud nedostaneme
zejména investice, tak si zakládáme do budoucna nato, že budeme ztrácet pozice a ustupovat z toho místa, které dneska
v docela slušné poloze máme.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vy jste také dnes řekli, že systém financování, samotný systém financování vysokých škol je neudržitelný. Jak by se
měl podle vás změnit?

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Tak současný systém financování vysokých škol, který je založen především na kvantitativních parametrech, svým
způsobem může vést k tomu, že dojde k poklesu kvality absolventů, a to bychom byli velmi neradi. My jsme financováni
jednak za počet studentů, čili musíme se snažit brát co možno největší počet studentů, dále jsme financováni i za počet
hotových absolventů, což samozřejmě by u nezodpovědných jedinců nebo nezodpovědných škol mohlo vést k tomu, že
by se snížily požadavky u zkoušek a zejména u státních závěrečných zkoušek.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Předseda konference rektorů Petr Fiala dnes také hovořil o diferenciaci vysokých škol, která by zlepšila jejich
financování. Co to znamená?

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Tak ve světě je běžné, že nejsou všechny vysoké školy financovány stejně, že školy, které dosahují špičkových výsledků,
například v Anglii je to Oxford nebo Cambridge, v Německu vybrali devět nejlepších univerzit, které dostávají zvláštní
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peníze navíc a tím dosahují podstatně lepší pozici. Když to srovnám například s ... podle mne s nejlepší technickou
školou na evropském kontinentě ETH Curych, tak ta je zhruba stejně velká jako naše ČVUT a dostává na vzdělávací
činnost ve švýcarských francích tu samou sumu, jako my v českých korunách, to znamená, dostávají dvacetkrát více
peněz!

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Nebylo by, pane profesore, nakonec řešením zavést školné na českých vysokých školách?

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Tak já samozřejmě jsem nebyl nikdy velkým příznivcem školného, ale je mi jasné, že v dnešní době žádný stát na světě si
nemůže dovolit plně financovat náročné potřeby vysokého školství. Takže zavedení školného ano, je to určitým řešením,
zdá se, že jediným možným řešením, ale, dodávám vždycky, že musí být systém nastaven tak, aby ti nejlepší studenti
dostali celé školné zpátky vráceno ve formě prospěchového stipendia a aby celý systém financování byl takový, aby
neznemožnil studium schopným lidem ze slabších sociálních vrstev.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A existuje, pane profesore, mezi odbornou veřejností nějaká shoda na tom, kdy by k zavedení školného mělo, nebo
mohlo dojít?

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Tak to je otázka výsostně politická. Část našich politických stran, zejména z levé části spektra je zásadně proti zavedení
školného, pravicové strany spíše podporují zavedení školného. Takže počkejme si na výsledek voleb.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Dodává místopředseda České konference rektorů a rektor ČVUT Václav Havlíček. Děkuji za rozhovor a přeju hezký
večer.

Václav HAVLÍČEK, místopředseda České konference rektorů pro ekonomické a sociální záležitosti, rektor ČVUT
--------------------
Taky děkuji a všem posluchačům na shledanou.


